
ACASĂ 

IONESCU 
D eparte de mine gindul de a fi roman
tic. Dar, oricum, faptele se petrec în Iaşi, 
oraş pe a cărui efigie se află teiul lui 
Eminescu, plopii fă ră de soţ, n o p ţ d e înste late , 
lacul Ciricului. I n oraşu l zăbre l i t de ferestrele 
oarbe ale camuflajului în anii r ă z b o i u l u i . 
Teatrul Naţ iona l — ier ta tă -mi fie banala 
meta foră — era un a d e v ă r a t far spre care 
ne î n d r e p t a m şi noi elevii, care — după 

d e T o r b ă e u 

orele de r o m â n ă , de la Liceul Naţ iona l — cu 
George I v a ş m şi Al , P i ru , fugeam în dealul 
Un ive r s i t ă ţ i i să ascu l tăm cursurile lui Căli-
nesou, ale cărui cuvinte, pe j u m ă t a t e ne în
ţelese nouă , le sorbeam şi le î n v ă ţ a m pe de 
rost. Pe aceste străzi , întâ lneam ades, un 
adolescent n u mult mai mare în ani ca noi, cu 
ochi de febră, singuratic şi mindru : Ionescu. 
Q» de obicei, ne fur i şam la repet i ţ i i le Teatru-
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Ş! LÀ TEATRU 

GION 
Â l e c u P o p o v i c i 

'lui Naţional. Repeta acolo Maican. Se auzea 
— citisem şi in „Moldova" (un articol de 
Mir>eea Scripcă) despre acest Ionesou. ..sen
zaţional debutant"... Ne-am dus ciotcă Ia pre
mieră... A fost formidabil... Am văzut de 
multe ori Acolo departe... a lui Mire ea Şte-
lăne.scu. Dar niciodată ca atunci. Pe cuvint 

'de onoare, spun asta nu sub lupa amintiri
lor. Jurau alături de (ïion. Ramadan, o ad

mirabilă actriţă — Petronela Popescu (despre 
care de mulţi ani n-am mai auzit nimic) —, 
Reiniis Ionaşcu şi alte, azi umbre... Gion ne-a 
vrăjit... Era pentru noi cel mai mare actor 
pe care-1 văzusem. Mai mare ca Vraca, mai 
mare ca toţi... 

Aşa a intrat Ionescu-Gion in viaţa teatrală 
a liceenilor din Iaşi. a întregului oraş. Este 
aproape incredibil că ne aflăm faţă în faţă. 
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- Teatral. 

după .30 de ani, că hem cafea şi scriem, calm 
pe hîrtie, cele intimplatc în trei decenii... 
Mai e nevoie de un prolog-portret la pre
zentarea lui Giou. Omul e premiantul nostru, 
al revistei ..Teatrul", leapădă toga lui Creon. 
şi trece drumul de la Teatrul Mic, să ne 
amintim... 

— Să fim puţin romantici, Gion... î ţ i mai 
aminteşti de Iaşi ?... De debutul tău ? 

— ...Debutul ? începuturile activităţii mele 
teatrale sînt indisolubil legate de oraşul Iaşi, 
tle Liceul Naţional. De altfel, spuneam versuri 
încă din şcoala primară, stimulat de unul 
dintre profesorii plăcutelor amintiri. Rizescu. 
Poate e ciudat, dar din liceu visam să ajung 
şi eu profesor ! Pentru aceasta, năzuiani să 
fiu stăpin deplin al rosturilor vorbirii, să-mi 
însuşesc Retorica. într-un cu vînt, mă şi ve
deam în ipostaza unui profesor care ţine 
..lecţii frumoase". Elev în clasa a V-a, m-am 
hotărit de aceea să dau examen la Conser
vator, la ..actorie", unde oficiau : Mibai Co-
dreanu. Agatha Birsescu şi Aurel Gbiţescu. 
Taxa la Conservator era atunci mare, mama 
se împotrivea la intrarea mea în lumea tea
trului, î n complicitate cu tata, absentind 
intr-o dimineaţă de la şcoală, transformat fa
cial şi de un uriaş abces la o măsea, am luat 
drumul străzii Tălpălari, sediul Conservatoru
lui. Vai, am ajuns tirziu, după examen ! Cu 
energia uimitoare a unui adolescent furios 
(deşi examenul se terminase), am început să 
fac scandal cerînd înapoierea celor 1000 de lei 
care reprezentau taxa. Pe sală a apărut Miliai 
Codreanu. M-a invitat politicos şi calm într-un 
cabinet unde se afla şi Agatha Birsescu. 
Puteam începe ! Din fericire aveam o memorie 
formidabilă. Ştiam foarte multe poezii. Ani 
început să spun din Coşbuc, am terminat cu 
Valéry. Recitalul meu a durat trei ore. Ani 
fost admis ! Dar, puneam eu o condiţie : 
,.să mi se dea bursă !" Legal nu era, pentru 
că locuiam la Iaşi. S-a făcut o excepţie: Am 
fost admis ca bursier. 

î n primul an ne era profesoară Agatlia. Ne 
povestea despre viaţa ei şi desipre scenă, şi apoi 
juca pentru noi. Ne făcea destăinuiri. Se re-
intîlnea cu trecutul, cu ea însăşi. Acesta 
mai era modul ei de a face lecţiile de teatru. 
Agatha Birsescu a murit, iar noi am con
tinuat ca elevi ai profesorului poet Mihai 
Codreanu. cu care făceam ..dicţie şi decla
maţie". Pentru Mibai Codreanu esenţial era 
ca noi, elevii, să înţelegem — ca interpreţi 
— in primul rind ceea ce spuneam, şi apoi 
să exprimăm artistic perfect ceea ce am în
ţeles. Nu se amesteca direct in interpretare. 

— ...Restul e tăcere. 
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Faţă-n faţă cu tinăra generaţie : Dan Nuţu 

ne dădea indicaţii şi totuşi... Ani urmat apoi 
lecţii de teatru şi cu Aurel Gliiţescu, un 
extraordinar meseriaş al scenei. Dimineaţa 
eram elev la Liceul Naţional ; la Conservator 
au mutat cursurile special pentru mine, după 
masa. Cu Aurel Gliiţescu lucram cite 3—\ 
ore : teatrul clasic, tirade in mişcare, dina
mica scenei. Ani absolvit Conservatorul, se 
spune, cu im succes neobişnuit pentru şcoala 
ieşeană. Dar, totuşi, nu vroiam să fac teatru. 
Ani dat bacalaureatul, l-am luat cu o medie 
foarte bună ; preşedinte era Alexandru Clau-
dian. După ce m-a ascultat, m-a îndemnat 
să urmez Facultatea de filozofie. De altfel, 
clin clasa a IV-a de liceu audiam cursurile 
facultăţii de litere şi filozofie, unde doream 
să fiu student. In ziua in care s-au afişat 
rezultatele la bacalaureat, plimbi ndu-mă cu 
un amic prin preajma Teatrului Naţional 
(cu care se învecina casa noastră), mă po
menesc strigat de cineva din curtea ilustrei 
instituţii. Era doamna Gina Sandri Bulandra. 
şi ea distinsă profesoară la Conservator. Era 
eu un necunoscut : Ion Aurel Maican î Un 
om fascinant, cu o biografie interesantă, 
..tare", de curînd reîntors la Iaşi. Era în 
anul 1942. Monta la Teatrul Naţional piesele : 
Acolo departe... de Mircea Ştefănescu şi 
Calul năzdrăvan de («berardi. Maican m-a 
provocat : „Poţi fi ut bun absolvent, aşa 

cum eşti dumneata, dar iui prost actor". 
Aţiţat, am făcut cu el un angajament : ..Voi 
lucra o stagiune la Teatrul Naţional, fără 
insă a fi angajatul teatrului'1. Repetam in 
amindouă piesele simultan. Premiera ! E u am 
venit la teatru la 8 fără 5. Nu ştiam, nu 
cunoşteam încă „legile" teatrului. Maican mă 
aştepta de o oră. De atunci, din acea seară, 
am rămas cu obiceiul de a veni Ia teatru 
cu mult timp înainte de a se bate primul 
gong, obicei pe care azi unii actori îl uită. 
Deci, premiera ! Mare succes. M-am ataşat 
de Maican şi am rămas în teatru... De altfel, 
stimate interlocutor Alecu Popovici, pe vremea 
aceea erai un mic elev care mi-a dedicat o 
piesă istorică in versuri, însoţită de un bu
chet de flori şi un catren in franţuzeşte, 
pentru care îţi mulţumesc după 30 de ani. 
Sper că nu regreţi gestul. Jucam alături de 
Miluţă Gheorghiu. Costache Ramadan, Aurel 
Gliiţescu, Tudor Călin, Margareta Baciu. Şte
fan Ciubotăraşu, George Popovici, Any Rra-
eski. N. Meicu şi atiţia «alţii. In acea pe
rioadă a fost sărbătorit regretatul Miluţă cu 
piesa Napoleon. In primul act eu jucam un 
personaj (Contele Valevski) de 80 de ani, in 
actul doi un ofiţer francez şi in actul trei un 
lord. Ani mai jucat in Cyrano, alături de 
lancovescu — protagonistul spectacolului, eu 
inlerpretindu-1 pe Cristian... 
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Cu Victor Rebengiuc i:> „Ricliard al Il-lea" de Shakespeare, la Tealrul-Mic 



Mobilizat într-un rol de comedie de ..Ofiţerul recrutor 



Alături de Leopoldina Bălănuţă in ..Oceanul" 
Al. Stein 

• 

Imediat după război am făcut citeva mici 
turnee sub egida Apărării patriotice, am jucat 
în piesa de debut a lui Aurel Baranga, Bal 
la Făgădău. Activam în ecbipe artistice din 
care făceau parte uneori şi echipe de călu
şari. Maican a deschis ,/Teatrul modern". 
Aici am jucat într-o nouă piesă a lui Tudor 
Muşatescu, Al 8-lea păcat — într-un. rol 
pare-se scris de autor special pentru mine, 
alături de Iancovescu, Ion Manu, AI. Giu-
garu, Irina Răchiţeanu. Am trecut la „Teatrul 
Nostru" care avea drept capete de afiş pe 
Dina Cocea şi Radu Beligan, iar ca regizori 
pe Ion Şahighian şi pe Ion Sava. Un rol 
de care îmi amintesc cu plăcere, rolul „tată
lui" din piesa lui Capek — Mama. A urmai 
Ion Anapoda, Vulpile. Uneori jucam rolul 
numai la premieră, în primele spectacole, 
făceam turnee de cite 200 de zile pe an. in 
care eram proprii noştri impresari, uneori 
şi cei care lipeau afişele. A fost o perioadă 
grea, tulbure. Apoi am trecut cu toţii la 
Teatrul Naţional sub directoratul lui Zahăr ia 
Slancu. Teatrul mergea formidabil sub con-

de 

ducerea cunoscutului scriitor : avea trei săli 
bine amenajate, cu un repertoriu bun. Am-
jucat mult, aici l-am interpretat şi pe Jago. 
Am trecut apoi la „Studioul actorului de 
film"'. Mă interesa ideea unui nou teatru, 
ideea unui „studio" care pregătea interpreţii 
de film. A fost o experienţă ratată. însăşi 
ideea de la care se pornea în organizarea 
studioidui era confuză, neclară. De altfel, de 
Teatrul Naţional mă despărţisem foarte greu. 
Făceam parte şi din Consiliul artistic şi îl 
stimam in mod deosebit ca om şi conducător 
de teatru pe Zaharia Stâncii, care crease 
condiţii deosebit de prielnice pentru evoluţia 
actorilor săi. Experienţa cinematografică la 
studio s-a consumat cu cîteva filnvuleţe. Pe 
scenă am jucat în Steaua Sevillei, Nora. un 
succes frumos, mari actori gratulîndu-mă cu 
vorbe de necrezut. Printre amintirile mele 
frumoase am şi o scrisoare pe care Badu Be
ligan mi-a trimis-o cu acest prilej. Vă mai 
amintiţi ? Ani mai jucat in Montserrat, Vră
jitoarele din Salem. De altfel, pentru teatrul 
românesc, Studioul, care purta numele lui 
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Cind autorul o cere. dinţi şi la chitară 

IVottara, a jucat un rol destul de important : 
a impulsionat arta modernă a spectacolului. 
Am consumat apoi o nouă experienţă, cea 
de actor al Teatrului Municipal, de care 
mă leagă afişele cu : Azilul de noapte, Moar
tea unui comis voiajor. Dacă vei fi întrebat. 
Sfînta Ioana etc., etc. Iată-mă la Teatrul Mir. 
unde ne aflăm acum, şi în care am trăit 
viaţa personajelor din : Oceanul, Richard 
al II-lea, Jocul ielelor, Vulpile. Ofiţerul re-
crutor, Preţul. Paralel am avut o muncă 
deosebit de interesantă la Radio, unde am 
parcurs un repertoriu foarte variat, foarte 
bogat. Nu există aproape un singur autor 
dramatic în care să nu fi jucat : autori 
români, clasici, contemporani. Acolo am lu
crat cu marii actori din vechea pleiadă. Am 
fost partenerul unui Ion Manolescu, V. Ma-
ximilian, Vraca, Lucia Sturdza Bulandra. 
Slorin, Maria Filotti şi mulţi alţii, ilustre 
nume ale teatrului românesc... 

— Personalitatea actoricească ţi-a fost mar
cată de debutul tău la un Teatru Naţional. 
Acest fapt a contribuit la cristalizarea stilu
lui tău aotoricesc ? 

— La Naţionale am jucat trei ani din trei
zeci. Am jucat şi la teatre particulare, şi în 
multe alte colective. De asemenea, am fost so
licitat în spectacole al căror stil era divers, 
niciodată la fel. De altfel, eu înţeleg să abor
dez un rol mimai şi numai cu convingerea că 
plec la un drimi împovărat de muncă. Mun
cesc enorm la conturarea unui personaj. îmi 
place să lucrez cu regizorii cu care poţi dis
cuta, cu regizori bine informaţi, cultivaţi, 
în faţa unui nou text, mă aşez în ipostaza 
unui pasionat cititor de literatură dramatică, 
îmi apropii textul, asimilez cuvîntul, şi apoi 
desigur urinează intuiţia. Se pomeneşte şi 
despre o anumită specificitate a vocii mele. 
N-am căutat-o, n-am urmărit să-i capăt efecte 
speciale, şi nu o consider esenţială. 

— Ce părere ai despre reacţia marelui pu
blic faţă de valorile spirituale ridicate pe 
scenă ? 

— Aceasta este o problemă foarte gravă. 
Merită să fie discutată amplu. Pentru noi. 
actorii, adeziunea publicului este un fapt 
esenţial de viaţă. Nu este totdeauna adevărat 
că accesibilitatea sau facilitatea unui text 
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este direct p ropor ţ iona lă cu aplauzele publi
cului. Noi am jucat de multe ori tex le difi
cile, am fost înţeleşi şi ap laudaţ i . Aşa cum 
s-a intimplat cu Jocul ielelor : succes de 
stimă şi de public. Exis tă public şi public. 
Exis tă şi trepte în ascensiunea publicului 
spre teatru, trepte care se parcurg. A fi spec
tator se î n v a ţ ă , ca orice in bune. Atunci cînd 
începem studiul matematicii, nu începem cu 
algebra super ioară . 

— Ce relaţi i ai cu dramaturgia or iginală ? 

M-am in l î ln i t cu ea în to tdeauna cu 
plăcere. Intilnirile noastre au avut bune re
zultate. Dramaturgii au avut înţelegerea mea 
si eu pe a lor. Acesta e ţehd nostru comun : 
să avem o dramaturgie mare. Acum avem 
perspective. 

— Ce gîndeşti despre t înăra generaţ ie din 
teatrul românesc ? 

— A u existat f luctuaţ i i care au dăuna t 
esteticii teatrului. Cred că o l ipsă impor
tantă este legată de activitatea sau mai bine 
zis in activitatea Institutului de teatru. L a 
catedrele importante nu au fost prezente în
totdeauna şi personahtă ţ i l e respective. De 
multe ori s tudenţi i au fost deruta ţ i . Teoriile 
pedagogice cu privire la teatru nu au fost 
convergente. Din fericire, cei real înzestraţi 
au ..scăpat" cu bine şi au făcut apoi cinste 
teatrului. Din ceea ce cunosc, m ă tem că nu 
toate lipsurile au fost în lă tura te . Ar fi foarte 
b ineveni tă o ana l iză temeinică a acestei im
portante inst i tuţ i i . Foarte rar am întâlnit pa
siunea de a u r m ă r i şi creşte talentul. Pro
fesorul de teatru trebuie să r ă m i n ă un mentor. 

— Care sînt re laţ i i le tale cu regizorii ? 

— Nu putem trăi fără regizor. Regizorul 
ar trebtn să fie primul şi cel mai de bază 
spectator. S înt gata în to tdeauna să fac ceea 
rc^mi cere un regizor, dacă e documentat şi 
conv ingător prin munca sa depusă înainte , 
mai ales înainte , şi în timpul repet i ţ i i lor . D in 
păcate, unii dintre ei cred că pot monta două. 
trei piese deodată . Aceasta nu se poate. 0 
simt şi actorii, pentru că regizorii aleg în acest 
caz. ]>entru propria lor comoditate, formulele. 
Exagerăr i le încă prezente se caracter izează prin 
intenţia unora dintre regizori de a mînui 
spectacolul ca o mar ione tă trasă pe sfori, 
l ipsită de emoţie , de libertatea creaţiei , de 
arderea creatoare. Mai avem şi regizori care 
v ă d în teatru numai ceea ce ţine de circ, 
de spectaculosul facil. Se nasc discuţi i pe
nibile in care se încurcă noţ iuni le . Pentru 
că, în t r -adevăr , mul ţ i încurcă noţ iuni le , mai 
ales noţ iunea de Nou, care sperie pe mul ţ i , 
fapt care a d ă u n a t in general vieţ i i teatrale. 

Ar fi de dorit să se iniţ ieze discuţi i mai 
largi la care să participe, in primul rind, 
foarte mulţ i actori. Pentru că, de obicei, 
part ic ipă actori cu alte funcţi i : directori etc.. 
nu actori in stare pură . Or, meser iaş i i scenei 
ar avea multe de spus. Păcat că obiceiul unor 
asemenea discuţi i a sistat. 

— Ce păre re ai despre teatrul în care 
lucrezi ? 

— Teatrul Mic e un teatru cu o durere 
specială. E un teatru foarte interesant. S-a 
spus cindva despre el că e teatrul cel mai 
bun. Orice actor ar fi dorit să joace la Tea
trul Mic. orice absolvent, să fie repartizat 
aici. E un teatru care cere gindire, precizie, 
imaginaţ ie şi cinste. Totodată, e un colectiv 
mic. din care cauză ne putem duce viaţa 
numai pe anumi ţ i parametri. D i n păcate , acest 
teatru a trecut prin impas, deoarece nu a 
fost înţeles şi cunoscut. S-au făcut exa
gerăr i . Uni i au trecut prin teatrul nostru 
asemeni unor eomişi voiajori, nu s-au simţit 
legaţi de noi, de Teatrul Mic. N-am adus 
actori tineri, noi actori, ca alte teatre. în 
acest fel nu am privit in viitor. Pe parcurs 
s-a s lăbit disciplina in te rnă , art ist ică, ceea ce 
pericl i tează exis tenţa colectivului. Ş i -au făcut 
loc şi prostul gust şi superficiabtatea. N u m a i 
o parte din colectiv s-a definit. E greu acum 
să r id icăm din nou ştacheta. Dar trebuie. 

— Şi acum, despre perspective. 

— După fiecare etapă (din nefericire, acest 
teatru a trecut prin multe etape care depin
deau mai ales de ..persoane"), nu s-a făcut 
o anal iză a etapei respective, ceea ce a făcut 
ca oamenii c ă nu ştie de ce lÎDsuri trebuie 
să se ferească pe mai departe, de aceea au re
petat aceleaşi greşeli . Uneori am trecut prin 
greşel i chiar cu fel icitări . A m pierdut şi m u l ţ i 
actori : Rebengiuc, Ir ina Petrescu. N u mai 
joacă la noi George Constantin, Cotescu. Cau
zele plecări i lor se cunosc, dar nu există 
scuze. Lucruri le ar trebui c u m p ă n i t e mai bine-
Acum sintem din nou d u p ă o „etapă". A r 
trebui să se procedeze operativ ca intr-o 
a d e v ă r a t ă inst i tuţ ie de cu l tu ră . 

— Ce-mi poţi spune despre rolul lui Creon ? 

— E unul din cele mai dificile roluri din 
întreaga l i t e ra tură dramat ică . A m privit cu 
neplăcere distribuirea mea in acest rol. De
altfel, orice rol nou îl primesc cu neplăcere . In 
ceea ce-1 pr iveş te pe Creon. datele cu privire 
la erou erau foarte controversate. Cînd am in
trat mai adine in rol. ini-am dat seama că şi 
acest rol. ca şi celelalte, nu se poate face fără 
mari sacrificii. L-am gindil mult şi am muncii 
fără menajamente. S-a citit mult. s-a discutat 



şi mai mult despre spectacol, căulind ua 
punct de vedere, căutând soluţii pentru miş
care (de altfel, un critic m-a aeuzat df imo
bilism) dorind ou toţii ca sensurile textului 
să ajungă nemijlocit în sală. Pentru că Anti-
gona e o tragedie născută din idei. Numai 
şi numai din idei. Piesa are mai multe teze 
(posibile) decît personaje. Fiecare personaj 
îşi poartă în scenă destinul său imuabil, in 
numele uneia dintre aceste teze. Nu ştiu dacă 
noi am reuşit să facem totul în spectacol. 
Pe mine, într-un anumit fel, fiecare spectacol 
mă ucide. De altfel, teatrul, scena, îmi aduc 
mari suferinţe. Chinul marii răspunderi. E v i 
dent, nimeni nu se sacrifică cu uşurinţă. 
Aceasta, mai ales, când sînt destui oameni 
care se cruţă mult. Dar poţi admite chinul 
numai in numele principiilor înalte ale artei. 
Spun aceasta spre lauda multor colegi tineri, 
actori buni, cum n-am avut niciodată. 

— Rolul visat ? 

— Nu, nu visez la nici un rol. La nici 
unul. Am ambiţii mari, să fac ceva în roluri 
mici. Nu m-am plins de un rol, ci doar 
mi-am permis uneori să mă mir atunci cînd 
regizorii şi-au luat răspunderea. In ace;t 
plan nu cred că există regizori nemulţumiţi 
de mine. Teatrul îmi ia mult timp. Cind 
joc seara, întreaga zi îmi este dăruită ro
lului. Sînt paralizat. N-am abilităţi, nu pot 
truca ; dacă n-am starea de „graţie", sînt ca 
şi mort. Iţi închipui ce îndeamnă asta, într-o 
artă care se face in colectiv ! 

— Dar poezia ? 

— Are şi posteritate. Nu ca teatrul. 

— Se discută mult despre teatrul modern... 

— A fi modern poate să însemne folo
sirea tuturor posibilităţilor pe care ţi le oferă 
timpul tău, de a cunoaşte şi de a înţelege. 
Lupta pentru cunoaştere, folosirea tuturor 
mijloacelor de cunoaştere. Lupta pentru înţe
legere, folosirea tuturor mijloacelor de înţe
legere. A fi modern poate să însemne a şti 
că tot ce este viu este modern, şi că o mo
dernă cunoaştere şi înţelegere redă viaţă, dă 
\iaţă si asigură permanenţă. 

Din nou cu Leopoldina Bălănuţă, in 
„Jocul ielelor" de Camil Petrescu 


